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Almira v srednjeročnem programu 
razvoja 1976—1980 v SR  Sloveniji

Pred 6. redno sejo zbora združenega dela, na kateri so obrav
navali osnutek dogovora o družbenem planu SR Slovenije za 
obdobje 1976 — 1980, osnutek zakona o ukrepih za pospeše
vanje razvoja manj razvitih območij in manj razvitih mejnih 
območij v SR Sloveniji in osnutek družbenega dogovora o 
pospeševanju razvoja teh področij, predlog o delitvi presežkov 
SIS iz leta 1974 in izločenih sredstev občinskega proračuna iz 
leta 1972, analizo gospodarskih gibanj v občini Radovljica v 
minulem obdobju letošnjega leta, se je sestala 8. septembra 
konferenca delegacij in med drugim izčrpno obravnavala te
matiko srednjeročnega plana 1976 — 1980.

Osnovne značilnosti, ki po
gojujejo razvoj tekstilne in
dustrije , so povečanje kap i
talnega koeficienta, k a r po
meni večje vlaganje v oprem o 
in m anjšo udeležbo živega 
dela, povečanje izvoza na 
vzhod, povečanje obsega p ro 
izvodnje osnovnih surovin 
(preja), razvoj proizvodnje 
sin tetičnih  vlaken in  pa 
m anjši izvoz nefinalnih izdel
kov. Glede na te osnovne 
sm ernice im a naša organiza
cija  združenega dela m ožnost 
za kvalitetni razvoj v celot
nem  slovenskem prostoru.

V dokum entu se u jem ata  
tu d i naša razvojna usm eritev 
in  pa tem po rasti. Naša p red 
videvanja so pod predvideva
n jih  osnovnih nosilcev p lan i
ran ja , torej TOZD, ki izha
ja jo  iz m inim um a kazalcev 
razvoja. Globalna ocena Za
voda za družbeno plan iran je  
SRS je, da bo realna ras t 
družbenega proizvoda v tek
stiln i industriji 3 % (m ini
m um  kazalcev 7,3) obdobje 
66—70 4,5 %, 71—75 5,6 %. Po 
naših  predvidevanjih bo 
stopn ja  rasti v naši OZD 
5 %, to  pomeni, da sm o bliže 
realnosti, a še zmeraj visoki. 
Fizični obseg je  v repub li
škem  m erilu za triko tažerje  
predviden s 5 %, mi pa p red 
videvam o 4 %.

K ar zadeva zaposlovanje, 
bo stopnja p ri nas m an jša  
od 2 %.

V naslednjem  srednjeroč
nem  obdobju tudi ne p redvi
devam o večjih sprem em b 
proizvodnega program a.

Investicijska dejavnost bo 
poleg ukinitve nočnega dela 
usm erjena  na povečanje m o
dernizacije in avtom atizacijo 
v TOZD Proizvodnja p letenin  
Nova Gorica. V tej tem eljn i 
organizaciji predvidevam o, da 
se bodo pletilje s polavtom at
sk ih  pletilnih strojev prekva
lificirale v industrijske šivilje. 
Razširili bomo upravne p ro 
store, saj je  dosedanja h itra  
ra s t tovarne to  zanem arjala. 
Po dosedanjih cenah b i v 
srhislu ukinitve nočnega dela

potrebovali za oprem o 10 m i
lijonov, za zgradbe pa 7 m i
lijonov din.

Pri razpravi o realn ih  mož
nostih za dosego postavljenih 
ciljev pa smo naleteli na na
spro tje  m ed nam ero po po
večanju življenjskega stan
darda zaposlene ženske in 
akum ulacijsko sposobnostjo  
za investicije z nam enom  uki
nitve nočnega dela za ženske.

Eden izmed najpom em bnej
ših pogojev za odpravo noč
nega dela za ženske je  nada
ljevanje procesa m oderniza
cije strojnega parka. M oderna 
stro jna  oprem a, ki omogoča 
zm anjševanje števila zaposle
nih, zarad i visoke vrednosti 
in zato tudi večjega deleža v 
stroških poslovanja, zahteva 
daljši čas obratovanja  v se
danjih  pogojih poslovanja 
tekstilne industrije . Zniževa
nje izkoriščanja kapacite t in 
s tem  zm anjševanje obsega 
proizvodnje, pom eni zm anj
ševanje akum ulativnosti te 
panoge, zm anjševanje konku
renčne sposobnosti, stagna
cijo in poslabšanje že sedaj 
slabega gm otnega položaja 
zaposlenih.

Ker izvajanje konvencije o 
prepovedi nočnega dela žensk 
in m ladine ni sam o problem  
tekstilcev in republike Slove
nije, am pak je  vsejugoslo
vanski, ga m oram o obravna
vati v okviru celotne družbe
ne skupnosti, ki naj s svojo 
gospodarsko politiko  omili 
pogoje gospodarjen ja  za tek
stilno industrijo  in  ji  omo
goči tak  razvoj, da ji bo 
omogočeno postopno zm anj
ševanje in  ukinitev nočnega 
dela žensk.

V sedanjem  položaju  tek
stilna industrija , ki zaposlu
je v glavnem žensko delovno 
silo poleg splošnega deleža in 
prispevka ža razvoj social
nega skrbstva (boleznine, 
oskrba . otrok) nosi - še  pove
čano brem e v is te  nam ene iz 
lastnih dodatnih  sredstev  in 
se zato pojavlja v neenako
pravnem  položaju z ostalim i 
panogami.

Za rešitev položaja v tekstil
ni industriji se nakazujejo 
rešitve v povečanju proiz
vodne zmogljivosti, da bi 
tako nadom estili izgubljeno 
proizvodnjo v nočni izmeni z 
delom v dveh izmenah. Zato 
bi bilo zaradi minim alne aku
m ulacijske sposobnosti po
trebno  selektivno obravnava
n je  tekstilne industrije  pri 
investicijah in kreditih. Žen
sko delovno silo naj bi nado
mestili z m oško, kar pa na 
našem področju  ni mogoče. 
Dvig cen kot možen instru 
m ent za izenačitev izpada v 
pogledu fiksnih stroškov na 
enoto proizvoda pa ni spre
jem ljiv, čeprav nekatere pa
noge že ob ra tu je jo  v dveh iz
menah, to rej se jim  ta  učinek 
v ceni prizna.

Resno se velja zamisliti, ali 
je  tekstilna industrija , ki 
sodi v državnem  obsegu med 
najbolj tehnološko organizi
rane, sam a kriva za položaj 
zaposlenih in ali je  prav, da 
se že vsa povojna obdobja

Z uveljavljanjem delegat
skega sistem a in oblikova
njem delegatskih odnosov ne 
gradimo trdnih temeljev za 
razvoj socialistične samo
upravne demokracije le pri 
upravljanju v temeljnih orga
nizacijah združenega dela, 
ampak tudi za samoupravlja
nje na vseh drugih področjih 
družbene organiziranosti. Te
meljni sm oter delegatskega 
sistema je torej v tem, da 
omogoča, da bi organizacijo 
socialistične družbe kar naj
bolj približali bazi, delovne
mu človeku in da bi ta posta
la dinamična vez med organi
zacijo in družbeno bazo.

Že iz navedenih idejnopoli
tičnih opredelitev delegatske
ga sistem a izhaja, da je za 
uresničevanje delegatskih od
nosov izjem nega in  izhodišč
nega pom ena popolna uresni
čitev delegatskih razm erij v 
tem eljnih organizacijah zd ru 
ženega dela, izhajajoč iz sa
m oupravnih skupin. Ko oce
njujem o, kaj sm o dosegli v  
razvoju delegatskih  razm erij, 
lahko ugotovim o, da so dele
gatski odnosi še nepopolni in  
da  zaenkrat še ne zagotavlja
jo- uresničevanja pravic, ki

pojav lja  na seznamih osebnih 
dohodkov na zadnjem  mestu 
z velikim i zaostanki za pov
prečji in ali ne nosi preveliko 
in neenakopravno brem e prav 
ženska v tej tekstilni indu
striji in ali ni že skrajn i čas, 
da družbeno to  panogo pra
vilno ovrednotim o in izena
čimo vsaj socialni položaj za
poslenih v njej.

S tru k tu rn a  sprem em ba, pri
sotna v našem  gospodarstvu, 
je naraven  in nujen pojav. Ce 
se odločim o za pospeševanje 
takega procesa in zaradi tega 
proglašam o kakršnokoli de
javnost za propulzivno ozi
rom a prioritetno , potem  mo
ram o poiskati takšne metode 
in m ere gospodarjenja, ki ne 
škodujejo  drugim industrij
skim  vejam  in dejavnostim , 
ki so za družbo izredno po
m em bne. Po k riteriju  za oce
no propulzivnosti štejem o so
dobno oprem ljeno tekstilno 
in dustrijo  m ed izredno po
m em bne industrijske veje.

jih  delavcu zagotavlja usta
va. D elegatsko razm erje se je 
do neke m ere ustvarilo  med 
tem eljn im i organizacijam i v 
delavskem  svetu OZD. Zelo 
slabo pa  so izoblikovani dele
gatski odnosi v delavskem 
svetu TOZD, prav tu  je  še 
oh ran jen  predstavniški način 
delovanja tega organa. Sa
m oupravna baza za nastop 
delegata m ora izhajati iz 
združenega dela iz delovne 
skupine, v kateri delavci 
zd ružujejo  svoje delo in sred
stva. Le n a  ta  način je  zago
tovljena neposredna odgovor
nost delegata delavcem v de
lovni skupini, ki so ga izvo
lili, ka te re  član je in  s kate
rim i skupno oblikuje stališča 
in odločitve. Na ta  način je  
dano zagotovilo, da bo  dele
gatska odločitev vedno izra
žala in terese dela, krepila raz
voj sam oupravnih proizvod
nih  odnosov in družbeno 
ekonom ski položaj delavcev 
v združenem  delu. Če naj de
legat izhaja iz delovne skupi
ne, lahko ugotovimo, da ni
m am o prim erno  zasnovanih 
volitev ' delegatov za delavski 
svet ■ tem eljne - organizacije 
združenega dela, ker se'volijo

Predlog konference delaga- 
nost s selektivno vlogo in s 
n jeročnih  program ih opredeli 
cij je, da se v občinskih sred- 
načevanju socialnega položaja 
posebnim  poudarkom  na ize- 
tekstilno industrijo  kot dejav- 
zaposlene ženske v tej tek
stilni industriji, z ostalim i 
industrijsk im i vejami. Temu 
prim erno naj se v konkretnih 
program ih obdelajo pogoji 
investiranja in posredno s 
tem  kreditiranja  ter pogoji 
povečanja akum ulacijske spo
sobnosti. Enaka prizadevanja 
naj veljajo tudi za republiške 
program e.

Na seji vseh treh  zborov 
skupščine je naš delegat M ar
jan  Dobrila posredoval sta li
šča naše konference delega
cij. Obenem je  naša konfe
renca delegacij sprejela tudi 
sklep, da povabi k sodelova
n ju  še konferenci delegacij 
»Sukna« in »Vezenin« za ob
likovanje skupnih  stališč gle
de na srednjeročni plan ob
čine.

na tem elju enotne volilne li
ste. Tako zasnovane volitve 
ne zagotavljajo neposrednega 
delegatskega delovanja in  ja s
no opredeljene te r  uresniče
vane odgovornosti delegata. 
Zato bi bilo treba  do nasled
n jih  volitev razm isliti, a li so 
sedanje skupine pravilno po
stavljene in le-te u trd iti. De
lavci v delovni skupini b i ne
posredno izmed sebe volili 
svojega delegata ozirom a de
legacijo za delavski svet te 
m eljne organizacije združene
ga dela. Vsi že doslej razčle
n jen i problemi, ki zadevajo 
uresničevanje vsebine delegat
skega sistem a v združenem  
delu, brez dvom a kažejo na 
to, da je  uresničevanje revo
lucionarnega b istva delegat
sk ih  razm erij dolgoročen in 
zapleten proces, dolgoročna 
in  zahtevna naloga vseh orga
niziranih  socialističnih sil v 
oblikovanju ustrezn ih  s tro 
kovnih in  p rak tičn ih  sil v 
oblikovanoj ustrezn ih  stro 
kovnih in p rak tičn ih  rešitev. 
Naloge na področju  razvoja 
delegatskih odnosov m orajo  
zato  postati osrednja, p red 
nostna naloga sindikata; m la
dine in organizacije ZK.

G. I.

Delegatski odnosi v temeljnih 
organizacijah združenega dela



Zbori delovnih ljudi sprejeli 
stabilizacijski načrt

Novo vodstvo
Mila Mežek, novoizvoljena predsednica IO OOS TOZD Proiz
vodnja pletenin Radovljica — Markič Marija, podpredsednicaV prvi polovici sep tem bra  

so vsi zbori delovnih lju d i v 
naši organizaciji združenega 
dela tem eljito  obravnavali in 
sprejeli stabilizacijski načrt.

Ti zbori so bil vsaj po  ne
katerih  delovnih skupinah ze
lo tvorni, saj so bila vsa s ta 
lišča, m nenja  pa tudi k ritike  
posredovana strokovnim  služ
bam, ki jih  bodo analizirale 
in so dolžne nanje tud i odgo
voriti.

Zavedati se m oram o, da 
sm o v stabilizacijskem  n ač r
tu  zajeti p rav  vsi, d a  to  n i le 
stvar družbenoplitičnih o r
ganizacij in parola, ki sm o jo  
glasno vzklikali, na to  pa  po
zabili. V današnjih, zaostre
nih pogojih gospodarjenja , 
ko smo m orali znižati cene 
na raven lanskega le ta  k ljub  
naraščajočim  proizvodnim  
stroškom , bomo m orali vsi 
poiskati vse no tran je  rezerve, 
da bomo dosegli začrtane  ci
lje. Zato bomo po delovnih 
skupinah stalno in  neodlož
ljivo ob danih  rezu lta tih  sp ro 
ti p retresali glavne naloge in 
smernice, za katere sm o se 
odločili zavestno:

— povečanje izkoristka de
lovnega časa,

— povečanje izkoristka iz- 
delavnih m aterialov in  zm an j
šanje odpadkov,

— zm anjšanje obsega zalog 
nedokončane proizvodnje in 
zalog surovin,

— zboljšanje delovne disci
pline,

— povečanje izvoza,
— boljše inform iranje.

Vse te  naloge m ora jo  po te
kati v skladu z reso lucijo  o 
ekonom ski politiki naše re
publike in pa s p rogram om  
razvoja radovljiške občine za 
1975.

Lahko trdim o, da  im am o 
zmogljivosti, ki jih  še nism o 
do kraj izkoristili in  da  bo
mo za njihovo »neiskanje« 
krivi p rav  vsi. Dvig p roduk 
tivnosti je  neizbežno povezan 
tudi s kvaliteto opravljenega 
dela. Po m nenju zborov, da 
bi m orala  biti resn ična kva
lite ta  res stim ulirana, ne pa 
da im a večje osebne dohodke 
tisti, k i sicer dobro  presgea 
norm o, ustvarjeno  delo, ki 
pride izpod njegovih ro k  pa 
je  nekvalitetno, je  kom isija 
za analitsko oceno delovnih 
m est nem udom a sprejela 
sklep, da  do 1. o k to b ra  p ri
pravi predlog nagra jevan ja  
kvalitete dela v p letiln ici in 
pa predlog nagra jevan ja  za 
tiste  delavke v šivalnici, ki 
obvladajo več faz in  so ko t 
nekakšne spretne p tice  seliv
ke, ki lahko v k ritičnem  tre 
nu tku  rešu jejo  fazo, k je r  pre
ti, da se  bo pro izvodn ja  za
gozdila.

Plačilo po delu ne sm e biti 
v naši hustih  sam o beseda, 
am pak uresničevanje določil 
naše ustave.

K ar zadeva izkoristek  de
lovnega časa, dela na  tem 
področju več strokovnih  
služb. V delu je  tu d i analiza 
vzrokov bolniških izostankov 
in predlog, kako le-te zm anj
šati.

Upravni odbor je  že doslej 
posvečal veliko pozornosti 
nedovršeni proizvodnji, na 
svoji avgustovski seji pa  je  
sprejel sklep, da jo  obravna
va redno ko t točko dnevnega 
reda, dokler se ta  naša  rak  
rana ne zaceli, tud i p lan ira
nje bo v bližnji p rihodnosti 
naravnano tako, da  bom o lah
ko v izdelke predelali m ate
riale, ki že nekaj časa neraz
porejeni počivajo vskladišču 
surovin.

Tudi izvozni oddelek je 
sprejel obvezo, da  poišče vse 
m ožnosti za povečan izvoz na 
konvertibilno področje  zahod
ne Evrope, saj so nan j živ
ljenjsko vezani uvoz surovin 
in pa rezervnih delov za naš 
stro jn i park .

In  to  n i lahko obveza, saj 
smo v splošnem  n a  zahodnem  
tržišču predragi, k a jt i  konku
renca je  velika; Hong-kong, za 
prim er, s trikotažo poskuša 
preplaviti Evropo, njegove 
nizke cene pa so posledica 
močnega kapitalističnega iz
koriščanja delovne sile.

Izredno prizadevnost bo 
m oral pokazati tu d i p rodaja , 
ki pa  tud i s pospešeno po
nudbo, obdelavo novih tržišč 
in skrbnejšim  odnosom  do 
kupcev ne  bo m ogla doseči ci
ljev, če ne bom o spoštovali 
proizvodnih rokov in  ob za
tajitv i le-teh im eli n a  dlani 
zato vedno le »objektivne« 
vzroke.

O dvaditi se bom o m orali 
iskati napake p ri d rugih  in 
si na jp re j natočiti čistega vi
na na lastn i mizi. Nihče ne 
misli, da  kritike ne sm e biti. 
D obronam erna k ritik a  je  tudi 
ključ do uspeha, ne sm e pa 
izhajati iz k ritizerstva, am 
pak m ora nakazovati kon
kretno  rešitev problem a. Da 
bomo vsi obveščeni, kako po
teka stabilizacijski program , 
bomo v in fo rm ato rju  vsak 
mesec sproti ob jav lja li izpol- 
njevanej sm ernic, sprejetih  
na zborih  delovnih ljudi.

Zavedamo pa  se, da nam  je 
uspeh zagotovljen le z resnič
nim  dokazovanjem  delovne 
discipline, s spoštovanjem  
skupne lastnine in  s poglab
ljan jem  naših  sam oupravnih 
socialisitčnih odnosov, ki jih  
ne pogoju jejo  sam o pravice, 
m arveč tud i dolžnosti. In 
uspeh na vseh teh  področjih  
o katerih  smo govorili, bo »Al
miri« zagotovil tis to  mesto, 
ki ga danes v slovenski in  ju 
goslovanski tr iko taž i ima, 
nam  vsem p a  m ožnost, da si 
zboljšam o la s tn i življenjski 
standard .

15. septem bra je  bila 4. red
na seja izvršnega odbora 
OOS TOZD Proizvodnja ple
tenin Radovljica, na  kateri 
so pregledali izvršitev skle
pov zadnje seje, se pogovorili 
o stabilizaciji, o m edseboj
nem srečanju vseh tem eljnih 
organizacij združenega dela v 
OZD »ALMIRA«, o povezova
n ju  izvršnih odborov tem elj
nih organizacij te r  izvolili no
vega predsednika in podpred
sednika izvršnega odbora ra
dovljiške TOZD.

Po sp re je tju  stabilizacijske
ga program a na  nedavnih 
zborih delavcev bi se moral 
sindikat zavzeti za resnično 
izvajanje ukrepov in nemudo
ma raziskati vzroke, če bi se 
na katerem  od področij dela 
stvar zataknila, in  v sodelova
nju  s strokovnim i službami 
predvidevati sp ro tne  rešitve. 
Stabilizacijski program  nam 
reč še zdaleč ni sam o politič
na, je  tudi naša  gospodarska 
in sam oupravna naloga, ki 
nam  v veliki m eri lahko po
maga, da bom o izvršili vse 
načrte, ki sm o si jih  zadali.

V letošnjem  program u OOS 
je zaobseženo tud i delo delav
ske kontrole, ki p o  m nenju 
10 v naši OZD še nim a prave 
veljave in bi bilo treba njeno 
delo nujno spodbuditi. 10 je 
tudi sklenil, naj m u  odbor za 
delavsko kon tro lo  do nasled
nje seje poda poročilo o svo
jem  delovanju in  o stalnih 
nalogah.

O m edsebojnem  srečanju 
tem eljnih organizacij združe
nega dela so m enili, da bi bil 
v stabilizacijskem  obdobju 
bolj prim eren  ogled ene od 
naših TOZD, ko t pa piknik. 
IO je sp re je l sklep, da naj 
bi bilo to srečan je  na prosto  
soboto 11. o k to b ra  v Novi Go
rici. Po ogledu v minulem 
novem bru novootvorjene to
varne naj bi se po kratkem

kulturnem  program u, ki bi 
ga pripravile vse TOZD, po
delile tud i jubilejne nagrade, 
popoldan pa bi sledil družab
ni del srečanja.

Glede na to, da je bil dose
danji predsednik  10 OOS 
TOZD Proizvodnja pletenin 
Radovljica, H ladnik Tone 
prerazporejen  na delovno me
sto  v delovni skupnosti skup
nih služb, podpredsednik Roz
m an Tone pa ni več član naše

V novogoriški osnovni or
ganizaciji sindikata smo se 
lotili dela z vso resnostjo, saj 
se zavedamo, kolikšen je naš 
delež v stabilizacijskem pro
gramu.

Kot vemo, smo imeli v naši 
tem eljni organizaciji zelo ve
like zaloge nedovršene proiz
vodnje. Z asto ji so bili tudi 
v šivalnici, saj je  bila tu  pro
duktivnost zelo majhna. Oseb
ni dohodki delavcev so bili 
nizki in  nezadovoljstvo delav
cev je  k a r  naprej raslo.

Razum ljivo je, da je m ora
la OOS odločno nastopiti in 
tudi po iskati vzroke za tako 
stanje. Izkazalo se je, da smo 
v kritični situaciji sprejeli v 
šivalnico večje število novih 
delavcev in to je  bilo v ob
dobju, ko so bili tudi artikli 
zahtevnejši, kot na prim er 
tisti z zadrgam i, ki so še za 
izkušeno šiviljo trd  oreh.

Na novo sprejete delavke so 
sicer opravile tečaj, vendar je 
bil ta  tečaj sam  prem alo in 
nujno bi potrebovali sposob
nega človeka, ki bi znal tem 
delavkam  praktično pokazati 
gotovo fazo. V šivalnici je 
bila tu d i p raksa, da so si mo-

delovne skupnosti, je  10 iz
volil tud i novo vodstvo. Mila 
Mežkova se je  zahvalila za za
upan je  in rekla, da se zave
da, da prevzem a nase odgo
vorno in  težko nalogo, ven
d a r upa, da bo z delovnim 
sodelovanjem  vseh članov 10 
to nalogo izvrševala tako, da  
se bo sindikat še močneje in 
bolj zavzeto vključil v življe
n je tem eljne organizacije.

ABV

rale delavke same p rip rav lja
ti delo in  iskati pomožni m a
terial. Povsod je  bil velik 
nered.

Pri takšnem  načinu dela so 
bilj seveda veliki zastoji, če 
vračunam o tudi pom anjka
n je  rezervnih delov. Bili pa 
so tud i prim eri neusklajenih 
norm .

Zaradi takšnega stan ja  sm o 
v TOZD sklicali sestanek OOS 
in na  njega poklicali odgovor
ne ljud i kot sta vodja TOZD 
in pa  preddelavka v šivalni
ci. Izkazalo se je, da  je p rav  
preddelavka v 'šivaln ici odgo
vorna za takšno stan je  v ena- 
ki m eri pa tudi vodja TOZD, 
ker je  prepočasi ukrepal, da 
bi se stan je  izboljšalo. T udi 
m edsebojni odnosi v šivalnici 
so bili zaradi tega slabi.

S tan je  se je v zadnjem  času 
precej izboljšalo. N a trak  sta  
Itili postavljeni dve lanserki 
in  delo na stro jih  je  steklo. 
Disciplina se je  p rav  tako iz
boljšala. So pa še prim eri ne
discipliniranosti, posebno k ri
tizerstva, kar kvarno vpliva 
na ostaie delavce, posebno 
tiste , ki so bili šele pred ne
davnim  sprejeti v m edseboj
no razm erje.

N aša OOS pa im a seveda še 
druge naloge. Ravno zdaj se 
dogovarjam o, da bi našim  de
lavcem omogočili obisk gleda
liških predstav. Gre za sedem  
predstav  iz repertoarja  G ori
škega dram skega gledališča 
za sezono 1975/76. T retjino  bi 
prispeval občinski svet ZSS 
Nova Gorica, tre tjin o  naša  
OOS na člana pa bi tako  p ri
šlo 40 din.

Stalno financiram o tud i 
trening naše ekipe na gori- 
škem  kegljišču, ki se p rav  
zdaj pripravlja  n a  tekm ova
nje.

Zelo aktivno sodeluje z 
nam i tud i m ladina, ki je  ena 
izm ed najbolj prizadevnih v 
vsej občini.

Vsi skupaj pa težko p riča
kujem o skupno srečan je  
vse organizacije združenega 
dela, da bi se tako  člani ko 
lektiva med seboj bolje spo
znali.

Pavlica Oskar
Predsednik OOS
TOZD Proizvodnja 
pletenin Nova Gorica

Šivalnica v TOZD Proizvodnja pletenin Bohinj, v  kateri so 
delavke zadovoljivo opravile priuževanje na delovnih fazah 
krojenje metraže in delov, owerlock, ročno šivanje in pre
gledovanje. Priučevanje poteka le še na fazi verižkanje.

Z vso resnostjo



Obisk delegacije Nemške Zveze sindikatov 
iz deželne pokrajine Baden-Wueittenberg

Zahodnonem ški sindikalisti, 
ki so se v naši organizaciji 
združenega dela mudili v 
sprem stvu sek re tarja  sindi
kata delavcev tekstilne in  us
n jarske  industrije , Jožeta Sin
tiča, so si najprej ogledali 
proizvodnjo, z dosedanjim  
razvojem  naše organizacije 
združenega dela in  delova- 
n jam  sindikalne organizacije 
pa s ta  jih  seznanila d irektor 
Miro Kavčič in  predsednik 
KOOS Zoran Bulut. Delegaci
ja  se je  še posebej zanim ala 
za razvoj sam oupravljanja in 
njegovo vključevanje v vsako
dnevno življenje kolektiva, za 
in form iran je  in povezavo z 
dislociranim i tem eljnim i or
ganizacijam i združenega dela 
v Novi Gorici in Bohinju.

V razgovoru pri m alici v 
naši kuhin ji so nam  gostje 
obrazložili tudi sindikalni po
ložaj v Zvezni republiki Nem
čiji. V 1974 pred velikim  po

rastom  števila nezaposlenih 
delavcev, je  bilo organizira
nih v sindikatih okoli 8,5 m i
lijonov delavcev, kar pomeni 
38 % od 22 milijonov zaposle
nih, kolikor jih  je  v tej de
želi.

Deutscher G ewerkschafts
bund  (DGB) zaobsega 16 po
sam ičnih sindikatov, ki so o r
ganizirani po industrijskem  
principu. N ajpom em bnejši so 
sindikati kovinarjev (več kot 
2 m ilijona članov), javnih 
služb, transporta  in p rom eta 
(več kot milijon članov), de
lavcev gradbene (okoli 600.000) 
in  kemične (okoli 500.000) in
dustrije .

N ajvišji organ je kongres, 
ki je  vsako tre tje  leto, na jpo
m em bnejše telo med kongre
si pa je  Zvezno predsedstvo, 
ki je  zadolženo za posam ezne 
sek to rje  v centrali DGB. 
DGB ni vezan na  nobeno po

litično stranko. To načelo je 
bilo osvojeno takoj po drugi 
svetovni vojni, da bi bila 
omogočena izgradnja enotne
ga sindikalnega g ibanja, saj 
je  njegova razcepljenost po 
nekaterih  ocenah v veliki me
ri pripomogla, da je  med 
obema vojnam a zmagal faši
zem.

Po drugi plati pa je  dej
stvo, da so večina članstva, 
posebno pa še funkcionarji, 
pripadniki socialnodem okrat
ske stranke, kar v določeni 
meri izziva nezadovoljstvo 
krščanskih dem okratov.

Poudariti je  treba, da je 
DGB dosegel veliko zboljša
nje m aterialnega položaja de
lavskega razreda v Zvezni re
publiki Nemčiji in u trd il n je
gov položaj v delavskih vr
stah. Glede na razvoj Zvezne 
republike Nemčije, na njen  
položaj v svetu in  v svetov
nih ekonom skih odnosih, se 
DGB ni bilo treba  posebej 
boriti za uresničitev zahtev 
na tem področju, saj je  bilo 
kapitalističnem u gospodar
stvu mogoče prenesti neneh
no zviševanje plač. DGB je 
dosegel tu d i določeno izbolj
šanje družbenega položaja 
delavskega razreda, vendar 
pa njegove zahteve nikoli ni
so ogrožale sistem a.

Eden od najspornejših  de
javnikov DGB je soodločanje. 
Po trenutnem  s tan ju  je  v 
nadzornih odborih velikih je 
klarn in rudnikov polovica 
članov predstavnikov delav
cev, v velikih pod je tjih  v pre
ostalem  gospodarstvu pa tre t
jina. Pri izboru teh  predstav
nikov im ajo  predstavn ik i sin
dikata odločilno vlogo in 
precej m ed njim i je  tud i sin
dikalnih funkcionarjev. Pred
stavniki sind ikata  v nadzor
nih odborih  im ajo enake p ra 
vice kot p redstavniki kap ita
la. Poleg tega obsta ja jo  v 
pod jetjih  tudi takoim enovani 
sveti podjetja , ki im ajo  p ra
vico soodločanja ozirom a sve
tovalsko vlogo v socialnih, 
personalnih in ekonom skih 
vprašan jih  pod je tja . V upra
vah jek larn  in rudnikov ob
stajajo  tud i d irek to rji dela, 
ki so im enovani na predlog 
sindikata in ki vodijo  perso
nalni sektor.

D ejstvo je, da je  soodloča
nje sprem enilo vzdušje v za- 
hodnonem ških pod je tjih , da 
je zboljšalo in u trd ilo  položaj 
delavcev, posebno v obdobjih  
visoke kon juk tu re , ko se je 
svetom podjetij posrečilo, da 
so za delavce izborili dodatne 
beneficije. Obenem pa  je  so
odločanje tudi pospešilo b iro
kratizacijo  vrhov delavskega 
gibanja, ker so se predstav
niki sind ikata  in  socialnih de
m okratov, izvoljeni v  nadzor
ne odbore, polagom a navzeli 
m entalitete p redstavnikov ka
pitala, njihovega pogleda in 
odnosa do družbe.

DGB je v svojem  m edna
rodnem  delovanju v veliki 
m eri sledil politik i vlade 
Zvezne republike Nemčije. 
Vse do prihoda socialnih de

m okratov v vlado 1966 in za
četkov Brandtove vzhodne po
litike, je  DGB odklan jal vsa
kršne stike s sind ikati vzhod
noevropskih držav. Z Brand- 
tovim nastopom  pa so se ti 
odnosi sprem enili in poleg sti
kov s sindikati socialističnih 
dežel vzhodne Evrope je 
DGB začel u trjeva ti povezo
vanje tudi s sind ikati dežel v 
razvoju.

V ju liju  se je  v TOZD 
Proizvodnja p letenin  Nova 
Gorica sestalo predsedstvo 
osnovne organizacije ZSMS in 
ugotovilo, da so sklepi, ki so 
jih  sprejeli na  p re jšn ji seji, 
izvršeni. Obvezo za urejan je  
obeh partizansk ih  spomeni
kov izpolnjujejo stalno, tako 
da je na  n jih  vedno polno 
cvetja in  da so skrbno po
čiščeni. Za dopisnika v gla
silo »Almira« je  bila predla
gana Vida Dopliharjeva, ki je  
zelo prizadevna in aktivna 
mladinka. Z nabiranjem  pa
p irja  se je  v m ladinski bla
gajni nabralo  že 629 din, ob 
te j akciji pa  bi m oralo sode
lovati več m ladincev in ne 
vedno eni in  isti. Predsedstvo 
OO ZSMS je  razpravljalo tudi 
o tem, da bi v septem bru

Pred odhodom  so si gostje 
ogledali še industrijsko  pro
dajalno na Jalnovi 2 in izred
no pohvalili eleganco in mod
nost naših izdelkov. Ob slove
su so se prisrčno zahvalili za 
izredno topel sprejem  in iz
črpno seznanitev z našim i iz
kušnjam i na področju samo
uprav ljan ja  in zaželili našim 
sindikalnim  vrstam  še obilo 
delovnih zmag. ^BV

organizirali enodnevni izlet v 
eno izmed tovarn  pletenin. 
Predsedstvo se je obvezalo, 
da se bo zanj dogovorilo z 
vodstvom puljske »Arene« in 
si jo  ogledalo na eno prostih  
sobot v septem bru. Seveda pa 
je potrebno še prej dobiti 
dotacijo, ki goriški 0 0  ZSMS 
pripada. Razpravljali so tudi 
o športn i dejavnosti in skle
nili, da  po kolektivnem do
pustu  p rired ijo  tekm ovanje v 
kegljanju, po možnosti s 
kegljaško ekipo delovne skup
nosti VOZIL. Jeseni bo nam 
reč na  Goriškem kegljaški 
tu rn ir, ki se ga bo mogoče v 
upanju  na dobre rezultate 
udeležiti le z vztrajnim  pred
hodnim  treningom .

Tanja Hrovatin

V jeseni spet 
gledališke predstave
Kulturna akcija 1976

V le tu  1976 bo v okviru ak
cije »kulturo delavcu« orga
nizirano za delovne kolektive 
skupaj 61 kulturnih  p rired i
tev. Predvidenih je 38 gleda
liških p redstav  za odrasle, 5 
gledaliških predstav za mia 
dino, 5 glasbenih koncertov,
2 k u ltu rn o  zabavni prireditv i 
za delavce iz drugih jugoslo
vanskih republik, 2 lite rarna  
večera in 9 likovnih razstav.

Od skupno 43 gledaliških 
prired itev  bo 21 predstav  v 
izvedbi poklicnih gledališč,
22 pa  v izvedbi dom ačih am a
te rsk ih  skupin. Med predvi
denim i glasbenimi koncerti 
se bo na  enem predstavil o r
kester Slovenske filharm oni
je, na drugem  Ansambel b ra 
tov Avsenik, na tre tjem  pa 
eden izm ed narodno zabavnih 
ansam blov, ki delujejo p ri 
slovenskih klubih naših de
lavcev na začasnem  delu v 
tu jin i. Obe ku lturni p rired i
tvi za delavce iz drugih re
publik  bosta  v izvedbi ku ltu r

no um etniških ansam blov iz 
tistih  krajev, iz katerih  je  v 
občini zaposlenih največ de
lavcev.

K om isija za kulturo p ri ob
činskem  svetu Zveze sindika
tov v Radovljici ugotavlja, da 
se zanim anje delavcev za ku l
tu rne  prireditve iz leta v leto 
veča, zato je  tudi p rogram  
bolj obsežen.

Izredno zanim anje delavcev 
za kulturo  kaže tudi podatek, 
da je  v letošnjem  prvem  pol
le tju  25 izvedenih prireditev  
obiskalo 7565 delavcev ali dve 
tre tjin i zaposlenih v občini. 
V povprečju je  bilo na eni 
k u ltu rn i prireditvi 300 obisko
valcev.

Za izvedbo program a bo 
K ultu rna skupnost p redvido
m a prispevala 210.932.— din, 
prispevek delovnih organiza
cij — podpisnic dogovora — 
ostane na zaposlenega člana 
enak tistem u iz leta 1975, to 
rej v našem prim eru 4,00 din 
na zaposlenega.

Hvaležni za
solidarnost in razumevanje

Odločitev delavskega sveta OZD, da se regres izplača 
tudi delavkam in delavcem v TOZD Proizvodnja plete
nin Bohinj, je bila za nas velik dokaz solidarnosti in 
razumevanja v času, ko še nismo premagali vseh težav 
prehodnega obdobja. Zato čutimo dolžnost, da se zanju 
še posebej zahvalimo.

Prenekatera mati je polepšala počitnice svojim naj
mlajšim, pa tudi drugi sm o ga bili nadvse veseli!

želeli bi, da bi se odnosi med nami še bolj utrdili, 
mi pa bomo tudi storili vse, da bomo z uspehi doka
zali, da smo vredni člani »almirskega« kolektiva.

Anica Mlakar

Izredno zanimanje
V naši organizaciji združenega dela se je 

v petek, 12. septem bra m udila delegacija p rija
teljskega Egipta, ki jo je vodil Sajet Zaki, se
k re tar izvršnega kom iteja CK arabske sociali
stične unije Egipta. V razgovoru z vodilnimi 
delavci in predstavniki družbenopolitičnih orga
nizacij je  d irek tor OZD seznanil goste z zgodo
vino in razvojem  »Almire« in njenim  program om  
za prihodnost. Nato si je delegacija z izrednim 
zanim anjem  ogledala vse faze proizvodnje in 
izredno laskavo ocenila urejenost tovarne. Ob 
slovesu se je  Sajet Zaki zahvalil za gostoljuben 
sprejem  in poudaril, da bodo nekatere izkušnje, 
ki si jih  je  v svojem razvoju pridobila »Almira« 
dragoceno tudi za njegovo deželo, saj je  Egipt 
še zmeraj revna država, ki se m ora s pospeše
nimi prapori vključiti v sodobni gospodarski 
razvoj sveta in storiti vse za boljše življenje 
svojega naroda.

Sajet Zaki s spremstvom pri ogledu naše proizvodnje

Izvršene naloge



D e lo va n je  naših d elegacij m  SIS
in visokih šol te r akadem ij, 

dokler im ajo  s ta tu s  študenta;
6. za zobozdravstveno nego:
a) zavarovanci — učenci v 

poklicnem  izobraževanju in 
učenic poklicnih  šol,

b) zavarovanci — učenci 
srednjih  šol, študenti višjih 
in  visokih šol te r  akadem ij, 
dokler im ajo  sta tus študenta;

7. za zobotehnično pomoč 
in zobnoprotetična sredstva:

a) šolska m ladina od do- 
polnjenega 15. leta starosti pa 
vse dotlej, dokler se redno 
šola, vendar najdalj do do
polnjenega 26. leta starosti,

b) zavarovanci — učenci y 
poklicnem  izobraževanju in 
učenci poklicnhi šol,

c) zavarovanci — učenci 
srednjih  šol, študenti višjih 
in  visokih šol te r akadem ij, 
dokler im ajo  sta tus študenta;

8. otroci od dopolnjenega 
15. leta s ta ro sti, če so ne
zmožni za sam ostojno življe
n je  in delo  po predpisih o in
validskem  zavarovanju, in  si
cer za zdravstvene storitve in 
pripom očke, navedene v 1., 5.,
6. in 7. točki.

9. V ojaški invalidi, im etniki 
Partizanske spom enice 1941, 
borci španske narodnoosvo
bodilne in  revolucionarne

vojne 1936—1939 te r odliko
vanci z redom  narodnega he
roja, z redom  K aradjordjeve 
zvezde z meči, z redom  Bele
ga o rla  z meči in z zlato me
daljo  Obilica ter borci NOB 
pred  9. septem brom  1943 ozi
rom a 13. oktobra 1943 in sicer 
za zdravila po 1. točki.

5.
Za oblike zdravstvenega 

varstva, ki so m anjšega po
m ena za zdravje in življenje, 
zdravstvena skupnost stroške 
le v višini 20 odstotkov (va
rian ta: 30 odstotkov), razliko 
v višini 80 odstotkov (varin- 
la: 70 odstotkov) p a  plača
uporabn ik  sam in sicer za: 
očala, operacije za lepotni 
učinek, zdravljenje tolščavo- 
sti, zdravljenje znojnih  nog, 
zdravljenje ječm enčka, izpira
n je  ušesnega masla te r  zdrav
ljenje lojavosti, seboreje in 
ku rjih  očes.

6.

Ta sam oupravni sporazum  
začne veljati osmi dan po ob
javi v Uradnem listu  SRS, 
uporab lja  pa se od 27. 6. 1975.

O tem samoupravnem spo
razumu sklepajo vse občin
ske zdravstvene skupnosti v 
SR Sloveniji.

Povpraševanje 
v naših prodajalnah

Obravnava gradiva, k i so ga 
dale v javno razpravo občin
ske zdravstvene skupnosti, re
gionalne zdravstvene skupno
sti in zdravstvena skupnost 
Slovenije.

Omenjene institucije so 
dale v javno razpravo, ki bo 
tra ja la  do konca m eseca sep
tem bra:

— sam oupravni sporazum  o 
v rstah  in obsegu prav ic  iz 
neposrednega zdravstvenega 
varstva in o drugih p rav icah  
iz zdravstvenega zavarovanja,

— sam oupravni sporazum  o 
enotnem  najm anjšem  obsegu 
denarnih  nadom estil in  po
vračil,

— sam oupravni sporazum  o 
opredelitvi osnov za nadom e
stilo osebnega dohodka in  o 
načinu usklajevanja nadom e
stil osebnega dohodka z de
janskim  gibanjem  osebnih 
dohodkov v SR Sloveniji,

—• s ta tu t občinske zdrav
stvene skupnosti,

— s ta tu t regionalne zdrav
stvene skupnosti,

—- sta tu t zdravstvene skup
nosti Slovenije,

o prispevkih uporabnikov 
Zdravstvenega varstva k stro
škom za posamezne oblike 
zdravstvenega varstva in o 
oblikah zdravstvenega var
stva, za katere zdravstvena 
skuponst krije stroške le de

loma

1.
S tem  sam oupravnim  spo

razum om  določajo občinske 
zdravstvene skupnosti, zd ru 
žene v Zdravstveni skupnosti 
Slovenije in  v regionalnih 
zdravstvenih skupnostih  eno t
ne stopnje in  zneske prispev
kov uporabnikov zdravstvene
ga varstva k stroškom  za 
zdravstvene storitve in  p rip o 
močke.

2.
U porabniki zdravstvenega 

varstva, ki uveljavljajo  oblike 
zdravtsvenega varstva iz 25. 
člena sam oupravnega spo ra
zuma o v rs tah  in  obsegu p ra 
vic iz neposrednega zdrav
stvenega varstva in o  d rugih  
pravicah iz zdravstvenega za
varovanja, prispevajo k s tro 
škom za zdravstvene sto ritve 
in pripomočke:

1. 10 dinarjev  — za zdravi
la, pom ožni in san ite tn i m a
terial ob prevzem u v lekarni;

2. 40 dinarjev  — za vsak 
prvi obisk zdravnika n a  do
m u, ki je  opravljen n a  zah te
vo uporabnika;

3. a) 20 dinarjev — za vsak 
prvi pregled p ri vsakem  
zdravniku specialistu, razen 
za preglede v dispanzerjih;

b) 40 d inarjev  — za vsak 
prvi pregled p ri vsakem  
zdravniku specialistu, če upo-

— sam oupravni sporazum  o 
prispvekih uporabnikov zdrav
stvenega varstva k stroškom  
za posamezne oblike zdrav
stvenega varstva in o oblikah 
zdravstvenega varstva, za ka
tere zdravstvena skupnost 
k rije  stroške le delom a.

O teh ak tih  b o sta  v teh 
dneh na svoji p rvi seji po 
kolektivnem  dopustu  izčrpno 
razpravljali tudi naši delega
ciji za SIS. Ker gre za do- 
kom ente, ki v veliki m eri 
predvidevajo novosti, bom o 
predloge in  variante predlo
gov s p reprostim i razlagam i 
objavili v In form atorju . Se
veda pa se bo delegacija na
drobno pogovorila tud i o tem, 
kaj bi sprejem  predlogov no
vih aktov tudi v finančnem  
smislu pomenil za »Almiro« 
in svoje sklepe posredovala 
Regionalni zdravstveni skup
nosti v K ranju.

Akt, v katerem  gre za pred
loge novih daja tev , ki jih  
plačujejo sami, pa v celoti 
objavljam o v tej številki gla
sila:

rabljen apara t za ekstenzijo, 
kadar je  predpisana s s ta tu 
tom občinske zdravstvene 
skupnosti;

4. 250 dinarjev — za in te r
vencijo ob prekinitvi noseč
nosti, če ta  ni m edicinsko in- 
dicirana;

5. 30 dinarjev — za prevoz 
z reševalnim ali d rug im  vozi
lom;

6. a) 100 dinarjev — za pro
tezo, ortotične pripom očke, 
aparat za ekstenzijo, p rosto  
stoječi posteljni trapez  in  in 
validski voziček; če zavarova
na oseba dobi v uporabo  že 
rabnik  ne predloži napotnice, 
prosto stoječi poste ljn i tra 
pez ali invalidski voziček, ne 
prispeva k stroškom ;

b) 10 odstotkov — za ojače- 
valni slušni apara t, ap a ra t za 
om ogočanje glasnega govora, 
kontak tno  steklo in  lasuljo;

c) 20 odstotkov — za o rto
pedske čevlje;

č) 40 odstotkov — za p ri
pomočke za oči; razen za 
kon tak tna stekla;

d) 40 odstotkov — za kline 
pasove in  berglje;

e) 50 odsto tkov — za ne- 
podložene usnjene rokavice, 
estetske rokavice za protezo, 
navleke za krn po  am putaci
ji, gum ijasto  žim nico in  raz- 
prševalnik ali inhala to r;

7. v zobozdravstvu:
a) 30 odsto tkov — za fiksne 

in snem ne pro te tične  nado
m estke vseh vrst;

b) 20 odsto tkov — za drugo 
zobozdravstveno nego, ob tu 
ra to r, opornice p ri paraden- 
topatiji te r  o rtopedske in or- 
todontske pripom očke;

8. 50 odstotkov — za in ter
vencijo in zdravljenje zastru
pitve z alkoholom  ali zaradi 
pijanosti, ne pa  tu d i zaradi 
bolezni ali poškodbe, ki so 
nastopile kot posledica p ija
nosti; za zdravljenje v bolniš
nici za največ 5 dni po spre
jemu;

9. 50 odstotkov — za neob
vezna cepljenja.

Če je cena posam eznega 
zdravila nižja od 10 dinarjev, 
plača zdravila uporabnik 
sam.

3.
K stroškom  za zdravstvene 

storitve in pripom očke iz 2. 
točke tega sklepa uporabniki 
ne prispevajo:

1. kadar uveljav lja jo  pravi
ce iz najm anjšega obveznega 
obsega zdravstvenega varstva 
po 61. členu zakona o zdrav
stvenem varstvu,

2. kadar uveljav lja jo  pravi
ce iz zdravstvenega varstva 
za prim er nesreče p ri delu in 
za obolenje za poklicno bo
leznijo.

4.
K stroškom  za zdravstvene 

storitve in p ripom očke iz 2. 
točke tega sk lepa ne prispe
vajo uporabniki tudi:

1. za vsak prvi pregled pri 
zdravniku — specialistu,

a) šolska m lad ina od dopol
njenega 15. le ta  s ta ro s ti pa 
vse dotlej, dok ler se redno 
šola, vendar n a jd a lj do do
polnjenega 26. le ta  starosti,

b) zavarovanci — učenci v 
poklicnem izobraževanju in 
učenci poklicnih šol,

c) zavarovanci — učenci 
srednjih  šol, š tuden ti višjih 
in visokih šol te r  akadem ij, 
dokler im ajo s ta tu s  študenta;

2. za prevoz z reševalnim 
in drugim  vozilom, če je  po 
odredbi zdravnika, ki zavaro
vano osebo zdravi, zaradi iste 
bolezni po treben  večkratni 
prevoz z reševalnim  :in d ru 
gim vozilom, razen  za prvi 
prevoz;

3. za vrečice za vodo, paso
ve z vrečico za b la to  ali ste
rilne holostom e po  operaci
jah , endotrahealne kanile, 
stalne katetre , brizgalke za 
injekcije in za um etno  dojko 
po opraciji m alignega obole
nja;

4. za protezo, o rto tične p ri
pomočke, ap a ra t za ekstenzi
jo, prosto sto ječi posteljni 
trapez, invalidski voziček, kil- 
ni pas, berglje, nepodložene 
usnjene rokavice, estetske ro 
kavice za protezo, navleke za 
k rn  po am putaciji in  gum ija
sto žimnico — osebe po dvoj
ni ali večkratn i am putaciji 
udov nad zapetjem  ali nad 
gležnjem in osebe, ki im ajo 
paraplegijo, trip leg ijo  ali te- 
traplegijo;

5. za proteze, ortopedske in 
druge pripom očke, pomožne 
in sanitarne priprave,

a) zavarovanci — učenci v 
poklicnem  izobraževanju in  
učenci poklicnih šol,

b) zavarovanci — učenci 
srednjih  šol, študen ti višjih

Kupci, ki jih  je  bilo veliko 
že v po le tn ih  mesecih, so v 
obeh naših  p rodajalnah  še 
številnejši. N a vprašanje, kaj 
gre najbo lj v prom et, je 
vodja poslovne enote na Lin
hartovem  trg u  3, Pavla Žemva 
dejala, da »kar vse od kraja«. 
Trgovinica je  zm eraj polna, 
nekateri se navdušujejo nad 
znižanim i artik li, drugim bolj 
ugajajo  kom pleti in  za pran je  
neobčutljiv i pu liji iz sinte- 
tike, m am e pa kupujejo 
m ične o tro ške  puloverje.

In če v trgovino v središču 
m esta zah a ja jo  predvsem  Ra
dovljičani in okoličani, so v 
p rodaja ln i na  Jalnovi 2 šte
vilnejši tis ti, ki se pripeljejo 
iz drugih krajev. Takšnih je 
skoraj t r i  četrtine. Med njim i 
je  bilo v poletni turistični se
zoni prib ližno  pet odstotkov 
tu jih  državljanov. Poslovod- 
kinja, tovarišica  Lukačeva je 
pripom nila , da ni prijetno 
razlagati strankam , ki so v 
rek lam nih  izložbenih oknih

na B ledu videle vzorčne kose, 
da  takšn ih  v trgovini pač ni, 
in da bi veljalo razm isliti, če 
bi poslej razstavljali v n jih  
artik le  redne proizvodnje, ki 
so na zalogi. Med domačimi 
gosti je  v trgovino prišlo n a j
več Beograjčanov, ki stalno 
obiskujejo  G orenjsko in so 
postali tudi stalni kupci. Na 
vprašan je , od kod tolikšna 
zvestoba »Almirinim« izdel
kom , odgovarjajo, da  sta to  
na jvečkra t kvaliteta in pa  
m odnost izdelka in  privlačna 
Shetland preja. Letos so ne
kateri grajali cene, češ da so 
za industrijsko  prodajalno v 
p rim erjav i z beograjskim i — 
previsoke. Toda tu d i takšn i 
niso odšli praznih rok iz 
trgovine. Z bližajočo se je 
sen jo  je  tudi tu  povpraševa
n je  po  znižani robi zelo 
ak tualno, najbolj popularne 
pa  so še vedno šotoraste 
obleke iz jerseya, ki se sija j
no nosi.

ABV

UREDNIŠKI ODBOR:

Zlato Kavčič, Milka Blažič, Zoran Bulut, Maruša Carnilec, 
Katja Kos, Brigita Ropret, Mila Mežek, Bosiljka Vidič, Valen
tin Pintar, Tatjana Bratuša, Peter Vengar 

GLAVNA IN ODGOVORNA UREDNICA: Alenka Bolè-Vrabec 

TISK: Gorenjski tisk, Kranj

Oproščeno temeljnega davka od prometa proizvodov.

Samoupravni sporazum
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Almira z Vesno na bleščeči mednarodni 
stezi Modefesta v Trogiru

S tari trog irsk i zidovi so že 
tre tjič  sprejeli m edse pisano 
m ednarodno množico m ane
kenov, kreatorjev , fotografov 
in gledalcev. Glavni trg  ob 
katedrali se je  za teden  dni 
sprem enil v  dvorano pod 
zvezdnim nebom  in  kam nita 
k a ted ra la  te r  palača s ta  oži
veli pod reflek to rji in  s svojo 
naravno barvo  kam na in  či
stim i oblikam i nudili veli
častno ozadje pisanim  mode
lom vsega sveta. Na Modefest 
in ternacional je  svoje kolek
cije p rineslo  kar precejšn je  
število tu jcev iz vzhoda in 
zahoda. Tu so bili Ita lijan i 
predvsem  z odlično moško 
modo, T urk i in  Američani z 
večernim i m odeli iz tisoč in 
ene noči. P a Rusi in  Madžari, 
ki so svoje kolekcije nasloni
li na  fo lk lorna izročila. Odlič
ni so bili Poljaki, ki so z us
njeno kolekcijo spom injali na 
čase Janošika. Thea Porter, 
ki oblači E lizabeth Taylor in 
B arbaro  Streisand, K itajka iz

H olandije, nam  je p ričarala 
vso s ta ro  tradicijo  te skriv
nostne dežele. Japonci so po
kazali splet modelov iz 
jerseya, Danci pa m ladostno 
kolekcijo za najstnice. P lete
nine so predstavili Irci, N or
vežani, Francozi in Jugoslo
vani. Jugoslavija je  bila letos 
m očneje zastopana kot d ruga 
leta in vodstvo M odefesta se 
je  odločilo predvsem  za t r i
kotažo. Iz Sirogojna je  p r i
spela ročno pletena in kvač
kana kolekcija v naravnih  
barvah  doma spredene volne. 
Pu ljska Arena je  pokazala 
spom ladanske kom plete v 
rjavih , beige in  zelenih tonih. 
M anekenke so se ovile v  ši
roke jope in dolge šale.

A lm ira je  predstavila polet
no kolekcijo iz naravnega m a
teriala, m ešanice lanu in ko
noplje v surovi barvi, k i sta  
se j i  na nekaterih  m odelih 
pridružili še tem no m odra 
barva  in  barva vrvi. Modeli 
so sledili ravni m odni liniji 
z ozkim i krili in  ravnim  v ra t

nim izrezom. N aravnem u m a
terialu  se je  pridružilo še la
neno platno za sedelce, ovrat
nike in obrobe.

Pet večernih m odelov pa se 
je prelivalo od svetlo do tem 
no tirkizne barve m orja . Po 
m nenju strokovnjakov in  
aplavzu publike se je  Jugo
slavija povsem enakovredno 
postavila ob  bok tu jim  ko
lekcijam. N ovinarka kanad
skega »Montreal Star« je  vsa 
navdušena pripovedovala, da 
v Jugoslaviji ni pričakovala 
tako dobre mode. Posebno 
všeč ji je  bila kolekcija »Al
mire« in je  v svojem  dnev
nem  časopisu objavila sliko 
našega večernega modela. 
Tujcem je  bila naša m oda 
všeč in je  po njihovem  m ne
n ju  prekosila m arsikakšno 
tu jo  kolekcijo. Domači novi
narji so se p ridružili n jiho
vemu m nenju  in  novinarka 
Svijeta, Magda W eltrusky je 
zapisala, da  se je  v  dom ačih 
kolekcijah pokazala trad ic ija  
starih  um etnikov, ki so pred 
sto  in sto  leti ustvarili tudi 
čudovito m esto Trogir.

Vesna Gabrščik-Ilgo

Almira na zagrebškem velesejmu
Almira je  tud i letos sode

lovala na tej veliki manife
staciji proizvajalcev raznega 
blaga. V skupini trikotažer- 
jev je  bila udeležba zelo so
lidna in kvalitetna z izjemo 
»Angore«, ki letos n i sodelo
vala.

Po m nenju m nogih kupcev 
in obiskovalcev je  bil naš 
razstavni p ro s to r eden med 
najbolj dekorativnim i in 
okusno urejenim i. (Fotografi
je ob tiskan ju  glasila še 
nismo prejeli in jo  bom o ob
javili v naslednji številki). 
Modeli so bili narejen i iz ja- 
drovine, kom binirani s plete

nim i všitki v beige in modri 
barv i in postavljeni v pavi
ljon  z jesenskim i motivi. Za 
podobno kolekcijo je  naša 
k reato rka Vesna Gabrščik-Ilgo 
dobila na M odefestu v Tro
giru  srebrno  plaketo.

Poslovni uspeh  je  bil letos 
boljši kot lani, čeprav ne do
sega tistega v m inulih kon- 
jek tu rn ih  letih.

Razveseljivo in  poslovno 
tud i obetajoče pa  je to, da je 
bil naš razstavni paviljon 
dobro obiskan in da so bili 
navezani stik i z večjimi in  
m anjšim i kupci prav iz vse 
države. Z. B.

Vesni Gabrščkovi, 
dobitnici srebrne plakete
MODEFESTA 
iskreno čestitamo!



Predstavljamo vam člane samoupravnih organov

Zadovoljni s praksoložica
Brezigarjeva

iz TOZD Proizvodnja plete
nin Nova Gorica

Jožica je  članica delegacije 
TOZD Proizvodnja p letenin  
Nova Gorica v delavskem sve
tu  organizacije združenega 
dela . . .

Jožica, kdaj ste p rišli v 
»Almiro«?

V »Almiro« sem  prišla  
9. septem bra 1960, to se  pra
vi da sem  že 15 let članica  
tega kolektiva. Takrat sm o  
začeli v skrom nih kletn ih  pro
storih v Solkanu, k jer  sm o  
bili več kot le to  dni.

Kakšni so bili časi, ki ste  
jih  preživeli pod »almirsko« 
streho?

Časi so bili različni, dobri 
in slabi. Začeli smo s slabi
m i stro ji in v  skoraj nem ogo
čih pogojih. Mislim, da ta
kratne razmere s sedanjim i, 
ko delamo v novih prostorih  
na novih strojih, sploh niso 
primerljive.

Ali ste bili zdaj prvič izvo
ljeni v sam oupravne organe 
ali ste v n jih  sodelovali že 
prej?

V samoupravnih organih  
sem  že sodelovala, bila sem  
članica takratnega obratnega  
delavskega sveta in pa iz
vršnega odbora OOS.

V čem, m enite, je  vaša na
loga kot članice delegacije 
vaše TOZD v delavskem svetu 
OZD?

Moja naloga je predvsem  v 
tem, da prenašam m nenja  in 
predloge članov kolek tiva  na  
delavski sve t in jih tam  za
stopam  in da obratno sklepe  
tega organa posredujem  svo-

Ozemlje današnje ita lijan
ske pokrajine Toscane so 
okoli leta 1.100 naselili skr iv 
nostni Etruščani, ki so kljub  
odkritjem  zgodovine, arheo
logije in um etnosti v  m arsi
čem ostali skrivnostn i še dan
danes.

Od kod so prišli? D om neva  
se, da iz Dardanel. Vse do 
550 leta pred našim š te tjem  
so E truščani razširjali svoje  
ozem lje na jug in sever I ta 
lije. Tedaj pa se je  obroč  
okoli njih  začel stiskati, ka jti  
s seveda so prodirali Galci, z 
juga pa Rim ljani.

V  njihovih grobovih se je  
ohranilo čudovito s tensko  sli
karstvo, ki upodablja pogreb-

jim  delovnim  tovarišicam in 
tovarišem.

Ko se vrnete iz Radovljice, 
na kakšen način seznanite so
delavke s tem am i in  sklepi, 
ki so bili sprejeti na  seji.

Predvsem s pogovorom. So
delavke najbolj zanim ajo  
sklepi v  zvezi z osebnim i do
hodki, stan je  nedovršene pro
izvodnje in pa periodični 
obračuni, k i zadevajo našo  
TOZD in celotno OZD.

Kako ocenjujete sam o
upravno organiziranost v vaši 
TOZD? Kaj bi m orali po va
šem m nenju  še stoniti ali do
polniti?

Sam oupravni organi se pre
m alokrat sestajajo in na tem  
področju bi morali sprejeti 
konkretn i delovni program. 
Pogrešamo tudi večjega sode
lovanja strokovnih  služb  in 
tudi izvajanje sk lepov včasih  
zašepa, kar bi se seveda ne 
smelo zgoditi.

Kako se počutite v svoji 
tem eljni organizaciji. K akšni 
odnosi vladajo m ed sodelav
kami?

Rada sem  v »Almiri« in  tudi 
s sodelavkam i se lepo razu
mem. Težko  si predstavljam , 
da bi kda j zapustila ta kolek
tiv.

In  kaj počnete v prostem  
času.

U kvarjam  se s hčerko, k i je 
stara osem  le t in hodi v drugi 
razred osnovne šole v  Sol
kanu. Ob nedeljah pa najraje  
odideva na izlet predvsem  v 
hribe.

ne plese ob sprem ljavi glasbe 
in to je  tu d i ključ do uganke, 
kako so se E truščani oblačili.

Nosili so dolg ali kratek  
chiton, zelo podoben grške
mu. Sprva je bil chiton vol
nen in enostavnih linij, nato 
pa ga je zam enjal širši chiton  
iz lahkega, tankega, včasih 
prozorne tkanine z drobnim  
vzorcem. Robovi oblačil so 
bili poudarjeni s precej širo
kim i črtam i, barve pa veli
kokrat kontrastne. Na pri
mer , opečnato rdeča, obrob
ljena z zeleno in  rum eno  
barvo. Poleg chitona je  bil 
pom em ben sestavni del gar
derobe plašč  — ogrinjalo, ki 
je  bil prav tako  podoben

Na štirinajstdnevno, naše 
štipendiste pa na  enomesečno 
prakso smo letos sprejeli kar 
32 dijakov sredn ijh  šol.

Ob vsakodnevnem  srečanju 
z n jim i in ob stalnem  pre
m levanju štipendijskega si
stema, se mi je  zdelo prim er
no, da zvem njihova m nenja 
o tem  in pa vtise o p raksi in 
o počutju  pri nas.

Trem  izmed n ijh , Mariji 
Resmanovi, ki je  letos konča
la III. letnik ESŠ na Jeseni
cah in  je pri nas dom ala že 
»doma«, Cirilu Globočniku, 
d ijaku I. letnika STTŠ K ranj, 
ki je  s svojo prijaznostjo  in 
skrom nostjo  pritegn il pozor
nost vseh nas — oba sta Ra
dovljičana in naša  štipendi
sta, te r  tako tih i in  izredno 
prizadevni Majdi Lešnikovi,

Majda Lešnikova

dijakinji I. le tn ika  ESŠ Ra
dovljica, dom a pa  iz Ljubne
ga, sem  zastavila enaka vpra
šanja:

— kaj te je  privedlo do od
ločitve za vpis v šolo iz kate
re p rihajaš na prakso,

— kakšni so vtisi iz prakse 
in ali so pričakovanja  uresni
čena,

— kakšen se ti zdi sistem 
štipendiranja in

grškem u him ationu. Ta plašč 
ali ogrinjalo so nosili preko 
chitona ali pa so ga nosili 
tudi sam ostojno. Včasih so 
ga vrgli le čez eno ramo, 
drugič čez obe ali pa so si 
ga ovili okoli telesa. In tako 
je plašč postajal vedno večji, 
dokler ni zadobil pravokotne  
oblike in je  bil simetrično  
položen čez ramena. Dostikrat 
je bil podložen z blagom  
druge barve.

Zelo značilno je etruščan- 
sko obuvalo. Im elo je obliko 
nizkega škorenjca, ki je bil 
spredaj zelo koničast. Podob
no obuvalo so nosili že Hetiti 
in drugi narodi Male Azije.

(Nadaljevanje na 7. str.)

— načrti za bodočnost v 
zvezi s šolo

Po pravilu  starejši ima 
prednost, besedo im a M arija 
Resmanova: »Študij na gim
naziji tra ja  predolgo, ob za
ključku pa si še brez poklica 
in za žensko se m i zdi poklic 
ekonom skega tehnika na jp ri
m ernejši, po drugi plati pa 
me samo delo v pisarni zelo 
veseli. N ad prakso  v letoš
njem  letu  sem  bila posebno 
navdušena, ves mesec sem 
nam reč delala v kadrovskem  
sektorju . Dela je  bilo veliko, 
vsak dan sem  spoznala nekaj 
novega, zato  pa  sem se tudi 
nekaj naučila in  m oja p riča
kovanja o p rak s i so uresniče
na. Glede štipendije  lahko re 
čem, da sem  zadovljna, če
p rav  ne pridem  v poštev pri 
določilih novega sporazuma. 
Stroški šo lan ja  so resnično iz 
le ta  v leto  višji, letos sem sa
m o za nabavo knjig potrošila 
cca 130.000 S din, nekaj je  š ti
pendije, nekaj pa  k stroškom  
prispevajo  starši, zato si že
lim, da v redu  čim prej do
štud iram  in  se zaposlim . Že
lim  si, da bi b ila  zaposlena v 
splošno-kadrovskem  sektorju , 
k je r  je delo res pestro. Konč
no pa lahko rečem , da sem 
letos s p rakso  zadovoljna.

Prav tak o  zadovoljen je bil 
po lastnem  priznaju  Ciril, ki

Ciril Globočnik

se je  za ta  poklic odločil po 
lastni p reso ji, enako pa so 
m u svetovali tud i v osem let
ki ob poklicnem  usm erjanju . 
Dejal je: O Almiri sem v 
p re tek losti vedel le to, kje 
stoji, p rav  m ed to  prakso pa 
sem spoznal celotno delo in 
vse oddelke — tudi v stro 
kovnih službah.

Veseli m e, da  so mi nudili 
m ožnost p reb iran ja  strokov
n ih  revij, do k a te rih  sicer ni
m am  dostopa, m ed študijem  
pa  tud i n im am  časa, da b i se 
poglabljal v  to  lite ra tu ro . S 
štipendijo  sem  zadovoljen, 
čeprav je  nizka, vendar 
upam , da  se bo z novim šol
skim  letom  sprem enila na  bo
lje. P redlagal pa  bi, da b i tu 
di v A lm iri osvojili sistem  — 
kot ga v nekate rih  tovarnah 
že im ajo — to  je  posvetova

nje s štipendisti. Mi bi poro
čali o svojih dosežkih v šoli, 
prav  tako  o težavah in  pro
blem ih, želeli pa bi b iti sezna
njeni z dogajanji v tovarni 
tudi v tistem  času, ko smo v 
šoli. P rav o vseh teh  stvareh 
bi se na  takšnih sestankih 
lahko pomenili. S sam o prak
so sem  bil zadovoljen.

M ajda Lešnik se je  odlo
čila za ESŠ zato, ker se je  
že od nekdaj zanim ala za raz
ne p isarn iške stro je in  delo z 
n jim i. Povedala je: Za Almiro 
sem  se odločila, ker nam  je  
tovarišica profesorica v šoli 
večkrat govorila o n jej in 
n jen i organizaciji, tako  da 
sem  si jo  resnično želela še 
sam a ogledati. Vtisi po oprav
ljeni p raksi so dobri, saj sem 
spoznala in  videla m nogo re
či, ki me zanim ajo. Od prakse 
sem nam reč pričakovala le-to.

Marija Resmanova

kar je  pisalo v program u, a 
lahko rečem , da sem  videla 
precej več.

Š tipendijo  prejem am  iz 
sklada združenih sredstev za 
š tipend iran je  v občini Radov
ljica. S istem  tega štipendira
n ja  se m i zdi v redu, ka jti tu 
kaj se nakazujejo štipendije 
na osnovi prem oženjskega 
s tan ja  družine in to  se m i 
zdi pravično.

Vsi tr ije  so bili zadovoljni 
s p rakso , vsi trije  želijo naši 
delovni skupnosti čim  več de- 
delovnih uspehov, z njiho
vim delom  pa  smo bili zado
voljn i tu d i m i in jim  želimo 
k a r  največ uspehov v šoli, 
p rihodn je  leto pa spet na svi
denje. Pridnim  za delo so v ra
ta  p ri nas vedno vedno odpr
ta. Uspehov jim  želimo tudi v 
p riva tnem  življenju, M ariji 
srečo v gorah, Cirilu ju riš  na  
kolajne v plavanju in M ajdi 
dosti časa za b ran je  in šiva
nje.

M. Štibelj

OBVESTILO 
KADROVSKE SLUŽBE

Ponovno prosim o, da vse 
sprem em be v zvezi z bivali
ščem, ro jstvom  o troka, p r i
im kom  ipd. sporočite  v naš 
oddelek najkasneje v 8 dneh!

Zgodovina oblačenja skozi stoletja — IV. del

Elrorijo io Rim



Eliurija In Rim
(Nadaljevanje s 6. str.)

Tej pretirani obliki obuvala 
je dajalo ravnotežje visoko  
pokrivalo.

Pri ženskah je pokrivalo  
včasih nadom estil diadem, 
pošit z raznobarvnim  kam e

njem, m edtem  ko so m oški 
nosili le enobarvna, neokra- 
šena pokrivala. Oblačilo etru- 
ščanskega moža in žene se 
pravzaprav ni bistveno razli
kovalo m ed seboj. Zdi se, da 
se je razvilo iz grškega mo
škega oblačila.

R im , to živahno, razgibano, 
mogočno, pokvarjeno, lepo in 
pom em bno m esto je bilo 
ustanovljeno okoli leta 700 
pred našim  štetjem . Štiristo  
let pozneje se razširijo nje
gove m eje  na vso Ita lijo  in 
še naprej. Leta 146 pr. našim  
šte tjem  so R im ljani osvojili 
Grčijo in le malo zatem  velik 
del Male Azije. R im ske čete 
so m ed  leti 50 in 30 pr. n. št. 
zasedle Sirijo, Galijo, in Egipt. 
Zato se je v njihovi um etnosti 
zasidral vpliv kultur drugih 
narodov, največ vpliva pa je 
seveda im ela Grčija. Te 
vplive najdem o tudi v  rim
skem  kostum u.

R im ljanke  so bile znane po 
svoji lepoti, eleganci, um et
nosti ličenja in so rade nosile 
drapirana oblačila, podobna  
grškem u peplosu in chitonu, 
le da se jih  je v R im u prijelo  
ime tunika. V  tuniko se je 
R im ljanka oblačila doma, ka
dar pa je odšla z doma, si je 
ogrnila šal ali pa večje ogri
njalo — plašč, s katerim  si 
je obenem  prekrila tudi 
glavo. Tunika  je bila pod 
prsm i poprijeta  s pasom , dra
perija, k i je  lahkotno padala 
do tal, pa je dajala figuri 
vitke jš i videz. Blago je  bilo 
iz tanke volne in včasih celo 
iz svile. Svila je  prihajala  v 
R im  iz Azije, saj so trgovci

hodili ponjo po 'tako im eno
vani dolgi in nevarni »poti 
svile«.

Po pripovedovanju rim ske
ga zgodovinarja Plinija so 
bili R im ljani prepričani, da je 
svila iz tanke nitke, ki jo  
spleta poseben pajek, te niti 
pa ljud je  nabirajo in iz njih  
s tk e jo  svilo. In  skrivnost o 
svili je  bila znana v Evropi 
šele mnogo kasneje.

Posebno pozornost so R im 
ljanke posvečale pričeski. 
Lase so si spenjale na tem enu  
Z najraznovrstnejšim i spon
kam i. Noge pa so jim  tičale v 
jerm enastih  sandalah.

Tudi m oški so bili dom a  
oblečeni prav tako kot ženske  
v tuniko, ki je bila v životu  
prepasana.

V življenju, ki se je  od
vijalo zunaj njihovega doma, 
pa so nosili toge. Toga je 
bila vedno iz bele volne. Toge 
senatorjev in plem enitašev so 
bile rdeče obrobljene. Prav
zaprav je bila toga polkrožno  
odrezan kos blaga, ki so ga 
po pravilih drapirali po te
lesu. En konec blaga so dra
pirali in ga položili čez rame, 
tako da jim  je padal spredaj 
približno do kolen, daljši del 
pa so si nato ovili okoli te
lesa pod levo roko in ga vrgli 
preko desne rame.

Toga je sčasoma postajala  
tudi vedno bogatejša in n jena  
dolžina je dosegla celo 4 do 
5 m etrov. Zaradi svoje teže je  
včasih že ovirala nem oteno  
gibanje. N jena posebnost je  
bila v tem , da ni bila n ik jer  
speta s sponko. Na vsem  
lepem  pa se je  bogata toga 
pričela krčiti in tunika, k i je

bila poprej popolnoma za
krita, je spet postajala vse 
važnejši del garderobe.

In  tako sta se razvila dva 
tipa unike. Tunika z ozk im i

rokavi in druga, širša, s ši
rokim i rokavi, im enovana  
dalmatika.

Toga se je  zm anjšala do 
velikosti ogrinjala, pošitega z 
raznobarvnim  kam enjem , ki 
je postalo nato sestavni del 
bizantinskega dvornega obla
čila, toda o tem v prihodnji 
številki. V. G. I.

Bronasti plavalci
»ALMIRA« na občinskem  

sindikalnem prvenstvu v pla
vanju za leto 1975 med 19. 
ekipami zasedla 3. mesto.

Ekipa, ki je  letos branila 
naše barve na radovljiškem  
kopališču, je bila številna in 
se je  dobro odrezala. Uspeh 
bi bil zagotovo še boljši, če 
bi uspeli dobiti plavalce prav 
v vseh kategorijah. Uspeh ne 
nazadnje kaže tud i to, da je 
ljubiteljev tega zdravega špor
ta precej in bi kazalo, da bi 
se z n jim  ukvarjali bolj smo
trno in  skozi vse leto. Skrb 
za to naj bi poslej prevzela 
m ladinska organizacija, ki 
naj bi se zavzemala predvsem  
za množične športe.

Rezultati, ki so jih  naši pla
valci dosegli na  prvenstvu so 
naslednji:

50 m crawl — moški
do 30 let
2. Selan Sine, 10.—11. Na

past Polde, 17.—18. Kokalj Ja
nez, 19. B ulut Zoran, 21. 
H ladnik Tone.

Tekmovalcev je  bilo  27.
V kategoriji m ed 30—40 leti 

nismo imeli nobenega tekm o
valca in  prav tako  ne v kate- 
goriij nad 40 let.

50 m prsno — moški
do 30 let
5. B ulut Zoran od skupno 

17 tekmovalcev.
V kategoriji m ed 30—40 let 

ni nastopil noben alm irski 
tekmovalec, m edtem  ko je 
bil v kategoriji nad 40 let Do- 
brila  M arjan četrti.

50 metrov hrbtno — moški
Med 16 tekmovalci je Polde 

N apast zasedel 12 mesto.
Tudi v kategoriji med 

30—40 let in  nad 40 let nismo 
imeli tekmovalca.

V štafeti 4 X 50 metrov 
prosto — moški
Med sedm im i ekipam i je 

bila »Almira« tre tja .
50 metrov — crawl
ženske
do 25 let
4. Šlibar M eta
V kategorijah m ed 25—30 

in nad  30 let nism o imeli no
bene tekmovalke.

50 metrov prsno 
ženske
3. Mravinec Olga m ed štiri

m i tekm ovalkam i 
od 25 do 30 let 
2. H rovat M arjanca 
nad 30 let
5. —6. B ačar M arina med 

sedm im i tekm ovalkam i
50 metrov hrbtno 
— ženske 
2. Šlibar M eta 
štafeta 4 x 50 metrov 
prosto — ženske
2. Almira
Poleg naše je  v te j discipli

ni tekm ovala še ekipa Sukna.
Po vrstnem  redu  so bili mo

ški ekipno 4. m ed 15 ekipa
mi, ženske p a  so uvrstile  med 
8 ekipam i na  3. mesto.

V skupnem  p lasm anu ekip
no moški in ženske pa  sta se 
p red  Almiro uvrstila  Iskra 
Otoče in Sukno Zapuže.

Od naše delovne skupnosti 
so se poslovile:

V teh  dneh nas je povsem 
iznenadil izrek k ran jske  in
validske komisije, da se kot 
invalidske upokojenke poslav
ljajo  od nas: ANICA PREV- 
CEVA in MARIJA KLEMENC 
— obe ročni šivilji te r  OLGA 
DEBEVC — k ro jilja  pletenin.

Vse tri im ajo sorazm erno 
kratko  dobo zaposlitve pri 
nas, vendar so imele izredno 
voljo do dela, ki pa  jo  je  od 
časa do časa prek in ja la  bole
zen, ki je  tudi bo trovala tako 
h itrem u odhodu od nas.

ANICA PREVC: rojena
11.7. 1931, v p o d je tju  zaposle
na od 7. m aja 1966 je  vso de
lovno dobro p ri nas prebila 
na enem delovnem m estu, od 
leta 1972 je bila invalid II. ka
tegorije.

KLEMENC MARIJA: roje
na 11. 3.1932, p ri nas od 21. 5. 
1969

DEBEVC OLGA: rojena
4. 11.1926, v A lmiri pa od 9.10. 
1969.

želim o jim , da  bi leta po
ko ja  preživele čim bolj zdravo, 
lepo in m irno.

M. Štibelj



Kaj prinaša 
jesenl

K om aj smo se dobro nav
dušili nad širokim i oblekami, 
ki opletajo  okrog telesa, že 
nam  m uhasta m oda predpisu
je  novo linijo, ki seveda nim a 
nič skupnega s p re jšn jo  m o
do. T okrat je  na v rsti k lasi
ka. Stroga ravna linija m o
ško krojenega suknjiča in ob 
vezen telovnik spom inja na 
čase gangsterjev in Rudolfa 
V alentina. M ateriali so glad
ki, z drobnim i črticam i ali za
b risan im  pepita vzorcem. 
V časih se črte sprehodijo  po 
rah lem  zabrisanem  tvveedu. 
Jopa  je  prava kopija suknij- 
ča  in  se zapenja na  dva gum 
ba ali dvoredno na  štiri. Te
lovnik je  koničasto zaključen 
in  navadno v kon trastn i b a r
vi kostim a. Krilo je  ravno z 
razporkom  ali gubico na sre 
dini zadaj. Strogo linijo m a
lo om ili bluza s . pentljo  iz 
lahkega svilenega blaga.

T udi plašči so ravni in 
športn i. Krilo je pogosto iz 
istega m ateriala ali vsaj iste 
barve v tan jši kvaliteti blaga. 
Bluzo in telovnik prav  uspeš
no  zam enjuje č rta s ta  tunika 
s širokim  ohlapnim  pulijem .

To je  najnovejše. Še vedno 
p a  boste m oderne v debeli 
p leten i jopi, le zvončasto k ri
lo boste  zamenjale z ravnim. 
Zopet so v m ilosti hlače iz 
blaga. Krojene so ravno in 
im ajo  zavihtek. Na hlače ob
lečete lahko kar plašč, če
prav sega čez kolena ali pa 
špo rtno  jopo s kapuco, ki 
m očno spom inja na nekdanje

»marsovce«. Namesto jope sc 
lahko zavijete tudi v velikan
ske trikotne ru te  iz blaga, ki 
jim  dodaste volnene rese ali 
pa si iz ostankov volne naple
tete ogromno triko tno  ru to  v 
čim  bolj zam orjenih barvah.

Pled si ogrnete p reko  rav
no krojene ali pletene oble
ke, ki im a lahko tudi kapuco 
in  k a r najbolj spom inja na 
arabske tunike. Sploh je  po 
leg klasike v milosti o rien t in 
zato si pozimi glavo ovij te  z 
ruto, pod tuniko z razporki 
ob straneh pa  oblečete puli 
in dolge hlače.

In  še nekaj o dodatkih . V 
modi so elegantni koničasti 
čevlji brez nanesenega pod
plata  s precej ozko peto. 
Škornji so še vedno m oderni, 
lahko segajo do kolen ali pa 
so široki k ra tk i do sredine 
meč. Kape, ru te  in klobuki, 
vse m ora b iti dobr poveznje
no na glavo. Šali in  triko tne  
ru te  so jeseni bolj v okras, 
v m rzli zimi pa bodo dobro 
došli in  se lahko dobro  za
vijete vanje.

Barve so medle, zabrisane. 
Veliko je  sivkastih odtenkov, 
ki so enkra t naklonjeni rjavi, 
drugič vijoličasti ali zeleni 
barvi. M oderne so tem no oliv
no in gozdnato zelene, sivo 
m odre in barva jajčevca.

Elegantne boste v črno 
drap  kom binaciji in tudi tem 
na bordo barva se letos še 
pojavlja vkolekcijah.

Vesna Gabrščik-Ilgo

Za naše
»Mamica, ka j naj ju tri ob

lečem?« To vprašanje nas 
vsak dan sp ro ti opominja, da 
bomo m orale to  in ono k u 
piti za naše šolarje. Ker pa 
je  vse tako  zelo drago, bom o  
malo prem islile in same  
ukrojile iz koncev jerseya in 
shetlanda kom ple t ali jopico. 
Verjem ite, da bodo prav tako  
kot tisti kup ljen i za drag de
nar služili svo jem u namenu.

Za deklico do 14. leta bom o  
sešile iz kra jših  koncev jer
seya jopico in krilo, z žepi in 
zapenjanjem  po sredi. K om 
plet bo m nogo lepši z dvo j
nimi okrasn im i šivi, v barvi 
jerseya ali v barvi pulija, ki 
ga deklica nosi pod jopico.

Tudi najm lajše, ki hodijo  v 
vrtec, m oram o prim erno oble
či. N apletli jim  bomo pulije  
iz različnih živih  barv, m ed  
katerim i je  tud i barva, v ka
teri bodo hlače. K  takšnem u  
puliju  lahko potem  o troku  
oblečemo prav vse. Na hlače 
pa m u na trebuščku našije- 
m o še pajaca iz enakih črt, 
kakršne im a na puloverju.

Fantje nam  bodo zagotovo 
najbo-lj hvaležni, če jim  nare
dim o sam o novo jopico in jih  
pustim o v starih  kavbojkah.

šolarje
Zakaj pa ne, saj so  še naj
bolj prim erne za n jihove vra
golije na po ti v šolo in do
m ov. Iz  ostankov Shetland 
jopic in puloverjev pa jim  
bom o sešiti jopico, ki je na 
skici. Jopica naj im a dvojne  
šive. O vratnik je ko t jopica 
ukro jen  iz cevasto pletenega 
shetlanda, le da je  dvojen  
ko t tud i zavihki na žepih in 
okroglih komolcih.

Maruša

ZAHVALA
Ob sm rti moje drage m a

m e Pisk Angele, se iskreno 
zahvalju jem  celotnem u kolek
tivu za pomoč in  izraženo 
sožalje te r  darovano cvetje.

Žalujoča Mlakar Anica

OBVESTILO
REŠEVALCEM
KRIŽANKE
V zadnji številki se nam  je  

v nagradno  križanko 'vtihota
pil tiskarsk i šk ra t in  onem o
gočil pravilne rešitve. Reše
valcem  se bomo oddolžili z 
nagradno  uganko v zadnji le
tošn ji številki glasila.


